

国家社会科学基金资助期刊 ■

ISSN 1671-6981
CN 31-1582/B

心理科学

二〇二一年七月第四十四卷第六期

中国心理学会主办

心理科学

JOURNAL OF PSYCHOLOGICAL SCIENCE

2021

第44卷 第6期
Volume 44 No.6



中国心理学会 主办

An Official Journal of the Chinese Psychological Society

ISSN 1671-6981



目次

基础、实验与工效

- 局部注意干扰效应中的眼动特征·····黎 昂 杨锦绵 朱 磊 (1282)
- 感知觉加工与概念加工对联结记忆中图片优势效应的影响·····郭若宇 毛伟宾 牛媛媛 (1290)
- 语素意识、快速命名对汉字听写和抄写的作用·····丁 嫒 李利平 伍新春 (1297)
- 编码意识对注意促进效应的影响——基于R/K范式的研究·····黄思捷 孟迎芳 (1305)
- 情绪动机方向和强度对时距知觉的影响·····尹华站 白幼玲 刘思格等 (1313)
- 特质自我控制个体在多源干扰任务下的认知神经机制·····杨晓娟 刘建平 李富洪等 (1322)
- 操作表征在被试操作效应中的调节作用: ERPs研究·····于战宇 尹月阳 马 跃等 (1328)

发展与教育

- 愤怒情绪对不同类型恶意创造力表现的影响·····程 瑞 卢克龙 郝 宁 (1336)
- 家庭仪式与大学生幸福感的关系: 社会联结与自我控制的链式中介作用·····
·····吴明证 李 阳 王 洁等 (1346)
- 父亲参与教养与农村寄宿制初中生学校适应: 自我控制的中介作用和相对剥夺感的调节作用·····
·····张樱樱 吴银银 叶一舵等 (1354)
- 同伴友谊质量与留守儿童社会适应性的关系: 有调节的中介模型·····戴斌荣 彭 美 (1361)
- 亚词汇音、义在2~4年级儿童汉字识别中的作用·····李天虹 吴 岩 (1369)
- 积极与分离认知重评负性情绪调节效果和成功程度的差异: 青年、中老年和少年的实验结果·····
·····王彩凤 张 奇 张笑笑 (1376)
- 威廉·斯特恩的儿童人格发展观及其历史效应·····王申连 郭本禹 (1383)

社会、人格与管理

- 公正世界信念对第三方惩罚的影响: 来自ERP的证据·····贺 雯 员 秀 罗俊龙 (1390)
- 宽以待己, 严于律人: 道德伪善的双加工机制·····李杭州 何 宁 李 红等 (1396)
- 网易云音乐不同人格用户的网络行为及歌词偏好特征分析·····崔京月 董柔纯 李伟卿等 (1403)
- 想象积极群际接触对利他型集体行动意愿的影响: 系统公正感和群际评价的中介作用·····
·····石 晶 崔丽娟 戚 玮 (1411)
- 损失-收益框架下责任感对建议采纳的影响·····杜秀芳 吴景霞 贾巧娜等 (1419)
- 纸质与视频补充材料对手术知情同意体验的影响: 以腹腔镜胆囊切除手术为例 ·····
·····刘子馨 王 沛 (1426)
- 飞行中惊吓和惊奇的管理——拓展的Landman模型·····王新野 李 姝 蔡文皓等 (1432)
- 以“八卦”为途径的声誉传播及其对合作行为的影响·····谭辉榜 马 宁 (1440)
- “熟人”差序格局及其在记忆中的体现·····马伟军 冯 睿 张雅婷等 (1446)

配偶排斥对女性离婚意愿的影响：愤怒与婚姻满意度的链式中介作用·····	张登浩 冯嘉溪 池海春等 (1453)
亲亲为大，亲贤仍重：亲疏关系、人情取向对人际信任的影响·····	朱秋锦 张帆 钟年 (1461)
走进大自然：自然体验及其积极效应·····	张珂烨 左孟杰 耿柳娜 (1469)

新时代社会心理服务研究

员工感知被信任影响工作投入的心理机制：维度差异及理论比较·····	马华维 董晓茹 姚琦 (1476)
问题性网络游戏使用青少年未来取向的助推研究·····	赵立军 于君剑 赵守盈 (1483)

统计、测量与方法

协单参数单维度Rasch模型的优势与意义·····	杨谦 贺文洁 王海龙 (1491)
---------------------------	-------------------

临床与咨询

寻找镜中的自我：精神分裂症患者的视觉观点采择·····	周爱保 岳红云 谢珮等 (1499)
慢性应激事件对第三方惩罚的影响及其个体差异·····	杨群 张倩 朱兵等 (1506)
服刑人员重塑法治价值观过程的质性探索·····	杨艾 张安邦 张玺等 (1513)

理论与史

“生成认知”、“互动理论”与“预测加工模型”——“他心问题”的新思考·····	苏佳佳 叶浩生 (1519)
---	----------------

庆祝中国共产党成立一百周年暨中国心理学会成立一百周年专稿

雄关漫道真如铁，而今迈步从头越——记中国共产党党员、著名心理学家陈立和刘兆吉教授·····	刘重来 李红 (1527)
---	---------------

2021年总目录·····	(1531)
---------------	--------

英文目录·····	(1536)
-----------	--------

执行编辑：丁雪辰

英文编辑：林立甲

协办单位：华南师范大学心理学院 香港中文大学教育心理系

自2010年4月1日起，本刊实行网络投稿（网址：<http://www.psyci.org>），不再接受打印稿和邮箱投稿。投稿指南见本刊网站，欢迎大家投稿。

本刊不以任何形式收取版面费，举报电话 010-55604027。

Contents

General Psychology, Experimental Psychology, & Ergonomics

- The Eye Movement Characteristics of Localized Attentional Interference Li Ang, Yang Jinmian, Zhu Lei (1282)
- The Influence of Perceptual Processing and Conceptual Processing on the Picture Superiority Effect in Associative Memory Guo Ruoyu, Mao Weibin, Niu Yuanyuan (1290)
- The Effect of Morphological Awareness and Rapid Automatized Naming on Chinese Character Dictation and Copying Ding Yuan, Li Liping, Wu Xinchun (1297)
- The Influence of Encode Intentionality on Attentional Boost Effect—A Research Based on R/K Paradigm Huang Sijie, Meng Yingfang (1305)
- The Influence of Motivation Direction and Intensity on Time Perception in Positive and Negative Emotions Yin Huazha, Bai Youling, Liu Sige et al. (1313)
- The Cognitive Neural Mechanism of Trait Self-Control in The Multi-Source Interference Task (MSIT) Yang Xiaojuan, Liu Jianping, Li Fuhong et al. (1322)
- The Regulatory Role of Operational Representation on Subject Performed Effect: ERPs Study Yu Zhanyu, Yin Yueyang, Ma Yue et al. (1328)

Developmental & Educational Psychology

- The Effects of Anger on Different Forms of Malevolent Creative Performance ... Cheng Rui, Lu Kelong, Hao Ning (1336)
- The Impact of Family Rituals on Well-Being of College Students: A Chain Mediating Model of Social Connectedness and Self-Control Wu Mingzheng, Li Yang, Wang Jie et al. (1346)
- Father Involvement and School Adjustment of Rural Boarding Junior High School Students: The Mediate Effect of Self-Control and The Moderate Effect of Relative Deprivation Zhang Yingying, Wu Yinyin, Ye Yiduo et al. (1354)
- The Relationship between Peer Friendship Quality and Social Adaptability of Rural Left-Behind Children: A Moderated Mediation Analysis Dai Binrong, Peng Mei (1361)
- The Sub-Lexical Processing during Chinese Phonogram Recognition among Second, Third and Fourth Grade Children ... Li Tianhong, Wu Yan (1369)
- The Differences in Regulatory Effect and Success Degree of Negative Emotions between Detached and Positive Cognitive Reappraisals in Juveniles, Youths, Middle and Elderly Peoples ... Wang Caifeng, Zhang Qi, Zhang Xiaoxiao (1376)
- William Stern's Thoughts on Child Personality Development and Their Historical Effects ... Wang Shenlian, Guo Benyu (1383)

Social, Personality, & Organizational Psychology

- The Influence of Belief in A Just World on Third-Party Punishment: An ERP Study He Wen, Yun Xiu, Luo Junlong (1390)
- Be Strict with Self or Others: Study on the Dual Process Mechanism of Moral Hypocrisy Li Hangzhou, He Ning, Li Hong et al. (1396)
- Research on Personality of Netease Cloud Music Users: Based on Internet Behavior and Lyrics Data Cui Jingyue, Dong Rouchun, Li Weiqing et al. (1403)
- Imaging Intergroup Contact and Altruistic Collective Action Intentions: Mediating Roles of System Justification and Intergroup Evaluation Shi Jing, Cui Lijuan, Qi Wei (1411)
- Impact of Individual's Conscientiousness on Advice Taking in the Loss-Benefit Framework Du Xiufang, Wu Jingxia, Jia Qiaona et al. (1419)
- The Effect of Different Presentations of Surgical Informed Consent on Patients' Satisfaction in Laparoscopic Cholecystectomy Liu Zixin, Wang Pei (1426)

Management of Startle and Surprise in Flight: Extended Landman Model·····	Wang Xinye, Li Shu, Cai Wenhao et al. (1432)
Mechanism of Reputation Transmission via Gossip and its Effect on Cooperative Behaviors···	Tan Huibang, Ma Ning (1440)
The Differential Mode of Association of "Acquaintance" and its Embodiment in Memory·····	Ma Weijun, Feng Rui, Zhang Yating et al. (1446)
The Association between Mate Ostracism and Women's Divorce Intention: The Chain Mediating Role of Anger and Marital Satisfaction ·····	Zhang Denghao, Feng Jiayi, Chi Haichun et al. (1453)
Favoring Relatives, Favoring the Sage: The Influence of Relationship and Renqing on Interpersonal Trust·····	Zhu Qiujin, Zhang Fan, Zhong Nian (1461)
Going Into Nature: Nature Experience and Its Positive Effectst·····	Zhang Keye, Zuo Mengjie, Geng Liuna (1469)

Research on Social Psychological Service in the New Era

The Mechanisms Underlying the Effect of Employees' Felt Trust on Work Engagement: The Comparisons among Social Exchange, Uncertainty Management and Cognitive Evaluation·····	Ma Huawei, Dong Xiaoru, Yao Qi (1476)
A Nudge Study on Future Orientation of Adolescents with Problematic Online Games Use ·····	Zhao Lijun, Yu Junjian, Zhao Shouying (1483)

Psychological Statistics , Psychometrics, & Methods

Advantages and Significance of the One-Parameter and Unidimensional Rasch Model·····	Yang Qie, He Wenjie, Wang Hailong (1491)
--	--

Clinical Psychology & Consulting

Visual Perspective Taking of Patients with Schizophrenia ·····	Zhou Aibao, Yue Hongyun, Xie Pei et al. (1499)
Effects of Chronic Stress on Third-Party Punishment and Individual Differences·····	Yang Qun, Zhang Qian, Zhu Bing et al. (1506)
A Qualitative Study of the Process of Inmates Reshape the Value of the Rule of Law·····	Yang Ai, Zhang Anbang, Zhang Xi et al. (1513)

Theories & History of Psychology

"Enactive Cognition", "Interaction Theory" and "Predictive Processing Model"—— A New Look at "the Problems of Other Mind" ·····	Su Jiajia, Ye Haosheng (1519)
---	---------------------------------